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W imieniu wydawcow i dziennikarzy zwracamy sit( do Pana 0 pomoc w uporzqdkowaniu 
przepisow przygotowywanej implementacji Dyrektywy w sprawie prawa autorskiego i praw 
pokrewnych na jednolitym rynku cyfrowym (UE120 19/790). 

ImpJementacja tej dyrektywy (tzw. dyrektywy DSM) jest w Polsce spozniona juz ponad 
trzy lata. Dlatego jej szybkie procedowanie wydaje siy uzasadnione. .lednak szybkosc prac 
legislacyjnych nie zawsze sprzyja wprowadzeniu dobrych i skutecznych rozwiqzan. 

19 czerwca 2024 roku odbylo sit( posiedzenie sejmowej Komisji Kultury i Srodkow 
Przekazu, podczas ktorego debatowano nad sprawozdaniem dotyczqcym tej ustawy. Komisja 
przyjt(la wiele poprawek, do ktorych pozytywnie odniesli sit( przedstawiciele MKiDN. Niestety, 
zadne z przyjt(tych rozwiqzan nie zmienilo zlych przepisow dotyczqcych wydawcow i dziennikarzy. 

W Opl11lI naszego srodowiska, wprowadzenie implementacji dyrektywy DSM 
w proponowanym ksztalcie utrwali patologie rynkowe i jeszcze bardziej umocni hegemoniy 
zagranicznych gigantow technologicznych. 

Po pierwsze, nie wprowadzono rozwi~zan, ktore sprawilyby, iz wprowadzane dyrektywq 
DSM prawa pokrewne wydawcow prasy (prawa. z ktorych od kilkudziesit(ciu lat korzystajq 
nadawcy radiowo-telewizyjni, producenci muzyki, filmow, gier i programow komputerowych) bt(dq 
mogly bye skutecznie egzekwowane. 

Celem regulacji unijnej jest wprowadzenie systemu rekompensat dla wydawcow 
i dziennikarzy za wykorzystywanie materialow prasowych. Materialy te Sq wykorzystywane na co 
dzien przez swiatowe koncerny. Po przyjt(ciu implementacji, przedstawiciele wydawcow bt(dq 
negocjowac warunki wspolpracy i kwoty rekompensat. Chcemy jednak podkreslie, ze w projekcie 
nie zaproponowano zadnego rozwiqzania, w ktorym zostalyby sprecyzowane warunki niezbt(dne 
w przypadku pata w rozmowach lub ich nadmiernego przedluzania. Tymczasem doswiadczenia 
innych krajow wyrainie pokazujq, iz w przypadku przyjycia mozliwosci interwencji panstwowego 
organu przy fiasku negocjacji, rozmowy konczq sit( porozumieniami, a rekompensaty naleme 
wydawcom i dziennikarzom Sq wyplacane. 

Dwie trzecie przychodow reklamowych z calego polskiego internetu jest przekazywane do 
swiatowych koncemow technologicznych. Srodki te Sq w wit(kszosci odprowadzane do siedzib poza 
Polskq. Tymczasem wielu polskim wydawcom, ktorzy ponoszq koszty przygotowania tresci 



prasowyeh, grozi upadek z przyezyn ekonornieznyeh. Pogarsza siy rowniez sytuacja dziennikarzy. 

Dlatego tak wame jest uzyskanie przez dziennikarzy i wydaweow odpowiedniego wynagrodzenia 

za prawa pokrewne, ktore s~ form~ rekornpensaty za uZywanie tresci wydaweow 

w wyszukiwarkaeh internetowyeh ezy na portalaeh spoleeznoseiowyeh. 

Po drugie, ealkowieie zrezygnowano z rnozliwosei uzyskiwania przez wydaweow 

rekornpensat od dostaweow uslug udostypniania tresei online, ezyli rn.in. Faeebooka, Youtube, 

Virneo, TikToka, X, WhatsApp. Wszystkie inne rodzaje utworow, ich tworcow i producentow, 
projekt implementacji chroni. Wydawcow i dziennikarzy - nie. 

Po trzecie, wbrew zapisorn prawnym Dyrektywy - ograniczono ochron~ praw 
wydawcow. Prawern pokrewnyrn (art. 15 ust. 1 DSM) rna byc ehronione zwielokrotnianie 

publikaeji prasowyeh, a takze ieh udostypnianie w interneeie. Natorniast ustawodawca uzaleznil ty 

oehrony od kryteriurn eel owego, przyjrnuj,!e rozwi¥anie nieznane prawu autorskiernu. Wedlug 

projektu rna byc ehronione tylko takie kopiowanie, ktore rna posluZyc rozpowszechnianiu trdci 

w sieei. Zapis taki rnoze posluZyc obchodzeniu prawa i istotnie ograniezyc zakres oehrony praw 

wydaweow i dziennikarzy. 

Izba Wydaweow Prasy wielokrotnie proponowala w MKiDN oraz w sejmowej Kornisji 

Kultury i Srodkow Przekazu niezbydne rozwi,!zania w tyeh sprawach, przedstawiaj,!e konkretne 

przepisy. Nasze uwagi zostaly zignorowane przez ministerstwo oraz - niestety - pominiyte przez 

czlonkow sejl110wej KKiSP. Nie odbyla siy tez w Sejl11ie zadna rzeezowa dyskusja w tym tel11acie. 

Apelujerny do Pana Marszalka, by wazne akty prawne nie byly przyjrnowane przez Sejm 

zbyt pospiesznie, kosztem ich merytorycznej wartosci. A w efekeie kosztem polskich mediow, 

polskiej kultury i gospodarki. 

Apelujemy do Pana 0 spowodowanie, by jeszeze na etapie prae w Sejmie podjyto rzeteln~ 

debaty na temat implernentaeji dyrektywy DSM, aby w przyszlosei 0 rneehanizmach polskiej 
dernokracji i ksztalcie polskiej kultury nie decydowaly niernal wyl~cznie algorytmy firm 

teehnologieznyeh. 

Uezestnicy Walnego Zgrornadzenia Czlonkow 

Izby Wydaweow Prasy 
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